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Környezetünk gyorsuló 
mér tékű károsodása egyre 
i n k á b b r á i r á n y í t j a a f i-
gyelmet a ta la j , a folyóvi-
zek és a mélyrétegek tiszta 
vizének védelmére. Igen-
csak szükség lenne jövőnk 
és u tódaink emberi környe-
zetének megóvása mia t t a 
közműrendszer fokozott 
ü temű fejlesztésére. Ezt b i -
zonyí t ja a Központi Stat isz-
tikai Hivatal Csongrád m e -
eyei igazgatósága á l ta l ké-
szí tet t elemzés, amely tér-
ségünk vízellátási és szenny-
víz-elhelyezési ada t a i t t á r -
gyalja. 

* 

A megye valamennyi te-
lepülésén van közüzemi 
vízellátás, 1986 végén a 
vízhálózathoz a lakásoknak 
több min t a 60 százaléka 
kapcsolódott . Ez az a r á n y 
Szegeden lényegesen m a g a -
sabb, 87 százalék volt. Még-
is, a megyei városok közül 
csak Debrecen helyzete 
rosszabb, Miskolcé és Pé-
csé kissé, Győré pedig lé-
nyegesen jobb. A legújab-
b a n vízművet létesített köz-
ségeknél, és ott, ahol m a -
gas a kül terü le teken élők 
a ránya , csak minden ötödik 
lakásban folyik a csapból a 
v ízműtől érkező víz. A 30 
eze r tanyai lakos többsége 
m a is ásot t kutakból mer í t i 
a vizet. 

A közüzemi vízhálózat 
'hossza 1970 óta éven te 
min tegy 2 százalékkal — 
33 ki lométerre l — növeke-
det t . Az e lavul t vezetékek 
cserélése a k ívána tosná l 
lassúbb. Ezért a meglevő 
vezetékrendszer minősége 
igencsak kifogásolható. Sze-
geden évente a hálózat 
mindössze 1 száza lékának 
cseré jére van pénz. 

A termelt és a fogyasz-
tókhoz e l ju t t a to t t v i z m e n y -
nyisége 1983-ig rohamosan 
r^őtt, azóta viszont számot-
tevően nem változott. A há-
lózatból elszökő víz meny-
nyisége minden évben je-
lentós. Az egy före ju tó na-
pi át lagos vízfogyasztás az 
1970. évi 72 l i te r rő l 1986-
ig 146 l i te r re nőtt . 

Az ivóvíz a megye va la -
menny i településén megfe -
lelő mennyiségben rende l -
kezésre áll. A mélyrétegek 
— Szeged kivételével — 
m ég évtizedekig t u d j á k ad -
ni a szükséges köbméte re -
ket. A minőség á l ta lában 
megfelelő. Ellenben az ivó-
vizszabványban szereplő me-
tánér téket 13 település vize 
túllépi. 11 településen pe-
dig a vas tar ta lom nagyobb 
a kívánatosnál . Ü jabban 
k ider í t e t t gond, hogy 14 te-
lepülésen a megengedet t -
nél több az a rzéntar ta lom. 
Két községben a rzénmente -
s í tő berendezést létesítettek. 
Több helyen csak keverés-
sel k í v á n j á k a gondot or-
vosolni. A vizet ron t j ák a 
csőtörések, beszivárgások és 
a gyakori gondat lan szere-
lések. 

Szeged vízellátása most 
megfelelő. Két éve az 1 
fő re ju tó napi átlagos fel-
használás 179 liter volt. Az 
ivóvizet m a 7 vízmű 81 
k ú t j a termeli, 150—550 mé-

teres mélységből. A je len-
legi vízfelhasználás viszont 
megközelít i a víztermelő 
kapac i tás felső ha tá rá t . A 
víztárolók kapaci tása lénye-
gesen a lacsonyabb a szak-
emberek által k ívánatosnak 
tar tot tnál . A közel jövő v á r -
ható ellátási problémái t az 
Algyő mel le t t levő Északi 
vízmű ű j k ú t j a i enyhít ik 
ma jd . 

* 

A csatornahálózat bővülé-
se még m a is e lmarad a 
vízhálózaté mögött . A me-
gyében a szennyvízelhelye-
zés igen e lmaradot t . A de-
rítők széles körben a lka l -
mazot tak, ezek azonban 
a l igha je lenthetnek megol-
dás t a gondokra. A tisztí-
tókban elhelyezett víznek 
csak az egyha rmada kezel-
hető. S még ennek a kis 
mennyiségnek sem mindig 
megfelelő a tisztulása. Sze-
geden az a lapvető szenny-
vízkezelés sem tör ténik 
meg. A t a l a j - és a folyó-
vizek minőségének rontása 
nagymértékű. A megye 
rossz csatornázottsága egyre 
komolyabb környezetvédel-
mi prob lémákat okoz. 

Szennyvízelvezető csator-
n a 1986-ban a megye 14 
településén volt. A községi 
hálózatok csak a település-
központokra, egyes szociá-
lis intézményekre, és né-
hány lakás e l lá tására kor-
látozódnak. Szegeden a la-
kások 62 százaléka van be-
kapcsolva a csatornaháló-
zatba. Egy ki lométeres víz-
műveze tékre 312 méter 
csatorna jut . Ez lényegesen 
kevesebb, min t az ország 
m á s városaiban- A megle-
vő csatornahálózat csak a 
belső városrészek és az ú j 
lakótelepek szennyvizének 
elvezetését o ld ja meg. 

A megye városai közül a 
legnagyobb a r á n y ú fej lesz-
tés Szentesen történt. Való-
színűleg ez nem egészen vé-
letlen, hiszen itt van a 
Csongrád Megyei Víz- és 
Csatornamű Vállalat köz-
pont ja . 

Szegeden a következő 
években a külső városré-
szek csatornázása a fő fel-
ada t . Már megindul t 
raváros elvezető 
r.ek az építése. 

A vízügyi vál la latok csa-
tornázásra fo rd í tha tó pén-
zei minimálisak. így a f e j -
lesztések fo r rása a tanácsok 
ju t ta tása , a vízügyi a l a p 
és a lakosság anyagi hozzá-
járulása lehet. 

A házi der í tők épí tése 
nem megfelelő módszer a 
szennyvíz kezelésére. Az el-
szivárgó vizek aggasztó 
környezeti vál tozásokat is 
okozhatnak. Szegeden a ta-
lajvizsgálatokkal k imuta to t t 
anyagok közül a szu l fá t t a r -
ta lom a csatornabírság ha-
tárér tékét is meghaladta . 

Nagy a feszültség az e l -
vezetés é s a t iszt í tás kö-
zött. A t iszt í tókapacitás 
csak az összegyűjtöt t szenny-
víz 28 százalékára elegen-
dő most. A z elvezetett 
szennyvizek háromnegyede 
Szegedről származik. Ez a 
hatalmas szennytömeg a 
Tisza vizét káros í t ja . En-

nek fe le a piszkosabb ipar i 
származék. A vállalatok 
ál ta l végzett t isztítás a la -
csony hatékonyságú. 1986-
ban 24 vállalat f izetet t 
m a j d n e m 10 millió for intos 
szennyvízbírságot. Ennek a 
beruházásokra gyakorolt 
ösztönző hatása még az 
elenyészőnél is kevesebb. 

A szegedi, biológiai rend-
szerű tisztitómű még az 
ezredfordulóig szóló 'távlati 
tervekből is hiányzik. A 
megye t iszt i tómúveinek 
többsége mechanikai r end-
szerű, amelyek már nem 
t u d j á k a megfelelő minősé-
gű tisztulást produkálni . 
Lényeges t isztí tást végző, 
biológiai rendszerek csupán 
Hódmezővásárhelyen, Szen-
tesen és Öpusztaszeren m ű -
ködnek. 

A települések sz inte 
szennyvíztavakon fekszenek. 
A ta la jvíz sz in t je emelke-
dik, minősége romlik. De a 
folyóvizek is lega lább ilyen 
mér lékben károsodnak. 
Ezért környeze tünk nagy-
mér tékben károsodik. Ez a 
térségben élő emberek élet-
körülményeinek romlásá t 
jelenti, é s perspekt ívá já -
ban súlyos aggodalmakra 
is okot a d ó folyamat . 

B. I. 

Van, aki 
csak nézi. 

A KSH adatai 

Gondok a víz körül Tanácskozás a bérreformról 
Bérreform és gazdasági kibontakozás címmel hétfőn 

háromnapos tanácskozás kezdődött az Állami Bér- és 
Munkaügyi Hivatal rendezésében Budapesten, a Nemzet-
közi Kereskedelmi Központban. A résztvevők — közgaz-
dászok, vállalatvezetők, társadalmi szervezetek képviselői 
és meghívott külföldi szakemberek — a bérreform előké-
szítése során felvetődött, egyelőre nyitott, vagy még vita-
tott kérdésekre keresnek választ a tudományos és a gya-
korlati tapasztalatok segítségével. 

A tanácskozást Medgyessy 
Péter miniszterelnök-helyet-
tes nyitotta meg. Szólt a r -
ról, hogy a gazdasági re fo rm 
lényeges e leme a költségek-
kel való racionál isabb válla-
lat' gazdálkodás, s azon 
belül a munkavál la lók m e g -
telelő érdekel tségének kiala-
kítása. Ehhez azonban m á r 
nem elegendő a bérszabályo-
zás jelenlegi gyakor la tá t 
tovább alakí tgatni , h a n e m 
alapvetően lúj megoldásra, 
az eddigiektől merőben el-
térő bérszabályozási rend-
szer működtetésére van szük-
ség. A bé r re fo rm olyan lé-
pés. amely elsődlegesen a 
bérmechanizmus re formjá t , 
a piaci, gazdasági tel tételek 
megteremtésével pá rhuzamo. 
san a bérgazdálkodás kötött-
ségeinek oldását jelenti — 
szögezte le-

Hangsúlyozta, hogy je len-
leg túlzott várakozás ta -
pasztalható a változásokkal 
szemben, holott a s tabil izá-
ciós program csak hosszabb 
távon hozhat ja meg az ered-
ményeket . A bér re form vég-
reha j tása során is számolni 

kell az ország teherbí ró ké-
pességével. Mindemellet t 
azonban vállalni kell azokat 
a lépéseket — a bérszabá-
lyozás á ta lak í tásában is — 
amelyek a kibontakozás fe-
lé vezetnek. 

A vi ta indí tó előadások so-
rában elsőként Halmos Csa-
ba á l lamti tkár , az ABMH 
elnöke ismerte t te a munka-
ügyi kormányza t elképzelé-
seit a bérreformról . El-
m o n d t a : a műhe lymunka 
során megkülönböztete t t f i-
gyelemmel elemezték az el-
múl t húsz évnek azokat a 
fo lyamatai t , amelyek bér -
rendszerünk torzulásához, a 
keresetek ösztönző e re jének 
csökkenéséhez vezettek, s 
m á r a e lodázhata t lanná tet-
ték a bérszabályozás meg-
reformálását. Mindezek 
a l ap j án nyi lvánvalóvá vált, 
hogy bérpol i t ikánkat és bér-
mechan izmusunka t ű j a la-
pokra kell helyezni. Azt 
azonban látni kell, hogy a 
bér reformtól sem vá rha tó 
azonnali, látványos fordulat , 
az csak az á l ta lános re fo rm 

. . . akad, aki beleturkál , s némelyek — ínég mód jáva l — 
mére tnek is belőle. Hogy ki melyik csoportba tartozik, 
„zöldsége" és oénz tá rcá ja szerint, maga dönt. Mire elfogy-
na, már hozzák is az u tánpót lás t a fr iss pr imőrökből . A 
környékbel i fóliások terméséből ju t bőven a szegedi pia-

cokra, üzletekbe is 

kiteljesedésével együtt, azzal 
összhangban ha ladha t előre. 

A szakemberek véleménye 
szerint a bér re form csak egy 
átfogó gazdasági — bizonyos 
ér te lemben társadalmi, szo-
ciálpolitikai és politikai — 
reform keretében, illetve an-
nak részeként képzelhető el. 
Cél ja ink érvényesí téséhez 
ugyanis változnia kell a 
gazdasági környezetnek is, 
s az eddigi tapasztalatok a r -
ra muta tnak , hogy meglehe-
tősen korlátozott a béren kí-
vüli ju t ta tások bérbe tör té-
nő beépítésének lehetősége. 

A bé r re fo rm ál talános 
céljai közt emlí te t te Hal-
mos Csaba a munkabé rek 
ösztönző funkc ió jának erő-
sítését, a munkae rő racioná-
lis, tá rsadalmi lag mél tá-
nyos hasznosítását , olyan 
keres.eti a rányok kia lakí tá-
sát, amelyek tükrözik a tá r -
sadalom értékítéletét . A bé-
rezéssel kapcsolatos dönté-
seknek demokra t ikus a la-
pokra, a társadalmi érde-
kek egyeztetésére kell épül-
niük. 

Az első lépéseket már jö-
vőre meg kell tenni — 
mondta. Már 1989-re ki kell 
a lakí tani és működte tn i az 
intézményes érdekegyeztetés 
mechanizmusának néhány 
fontos elemét. Ezzel együt t 
a jövő év elejétől lényege-
sen oldani szükséges az el-
különí te t t bérszabályozás 
kötöttségeit a gazdálkodó 
szervezeteknél. 

A kérdéssel kapcsolatban 
a szakszervezetek ál lás-
pont já t Nagy Sándor, a 
MéOT t i tkára foglalta össze. 
A szakszervezetek vélemé-
nye szerint az érdekek o lyan 
egyeztetésére van szükség, 
amely alulról, a vál la la tok-
tól indul ki, s annak során 
a munkáltatók, a szakszer-
vezeti szervekkel a béreme-
lés minimál i s mér tékében 
a l lapodnak meg. E „béral-
kuról" ágazati szinten foly-
ta tódnának tovább a tá r -
gyalások szakmák, szakma-
csoportok sze r in t m a j d a 
kormány, a SZOT és a Ka-
mara egyeztetné elképzelé-
seit. 

A szakszervezetek is egyet-
ér tenek azzal, hogy a bér-
szabályozás jelenlegi r end-
szere jövőre m á r nem tar t -
ható fenn , á m valószínűleg 
a bérmegál lapodás ú j me-
chanizmusa sem működhe t 
még egészében. Bizonyos 
egyeztetéseket azonban m á r 
jövőre is szükségesnek t a r -
tanak. 

Fodor László, a Magyar 
Gazdasági K a m a r a fő t i tkár -
helyettese a n n a k a vélemé-
nyének ado t t h a n g o t mi-
szerint a bérszabályozás 
megreformálása helyet t most 
helyesebb lenne a bérme-
chan izmus re formjáró l be-
szélni. 

Héthy Lajos, a Munkaügyi 
Kuta tó in tézet igazgatója ar-
ra világított rá, hogy bér -
pol i t ikánk az e lmúl t évtize-
dek során olyan gazdasági, 
d e tá rsadalmi é s szociálpo-
litikai pr ior i tásokat is f e l -
vá l l a l t amelyek érvényesí-
tésére önmagában nem bi-
zonyult a lkalmasnak. A bér-
politika a lapvető pr ior i tása 
a jövőben a gazdaságilag 
racionális és tá rsadalmi lag 
méltányos bérszínvonal, bér-
arányok kia lakí tása kell , 
hogy legyen. 

Kedden a konferencia 
fo lyta t ja m u n k á j á t : hazai és 
külföldi szakemberek mond-
ják el Véleményüket , t a -
pasztalataikat . (MTI) 


